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دولت ومهاجرت نخبگان

برخی منابع آمار مهاجران ایرانی به دیگر کشورها را حدود چهارمیلیون 
نفر اعلام می کنند، می گویند سیصد هزار نفر آنها ظرف سه سال اخیر 
ترک وطن کرده اند که رقمی بسیار بزرگ ونگران کننده است. وقتی 
به مهاجرت در داخل کشور نگاه می کنیم، دلایل مهاجرت از مناطق 
کمتر توسعه یافته کشور به مناطق برخوردار را نبودن شرایط اشتغال، 
تحصیل، بهداشت ودرمان وکمبود امکانات رفاهی در مناطق محروم 
دانسته واین مهاجرت ها را طبیعی می دانند وکسی را سرزنش نمی کنند 
بلکه دولت ها را به خاطر بی توجهی به توسعه متوازن کشوروعدم تامین 
امکانات ضروری درمناطق محروم مورد بازخواست قرار می دهند، اگرچه 
به خاطر این مهاجرت ها روستاها وشهرهای کوچک از جمعیت جوان 
تحصیلکرده خالی شده وشهرهای بزرگ تبدیل به ابرشهر می شوند که 
خود چالش های بزرگی را به همراه دارد. در سال های اخیر مهاجرت های 
داخلی تبدیل به مهاجرت به کشورهای پیشرفته شده است، نگرانی 
اصلی دراین است که نخبگان وتحصیل                                                      کردگان دانشگاهی در صف 
اول مهاجران به دیگر کشورها هستند به طوری که گفته می شود پنجاه 
وشش درصد دارندگان مدال های المپیک که تعدادشان بسیار محدود 
است وهفتادوهشت درصد رتبه های بالای کنکورکه برای تحصیل شان 
میلیون ها تومان هزینه شده است، از کشور خارج شده اند.اینها جوانانی 
هستند که کشور به وجودشان بسیار نیازدارد ولی این متخصصان را 
ما به رایگان برای کشور های دیگر تربیت کرده ایم.ارزش های نخبگان 
وتحصیلکردگان تا بدان حد است که کشورهای پیشرفته برای جذب 
آنان برنامه ریزی می کنند و پیشنهادات بسیار جالبی به آنها می دهند، 
درحقیقت آنها را شکار می کنند .البته تعدادی از این مهاجران به خارج 
از کشور از کسانی هستند که برای کسب دانش وتحصیل در دانشگاه به 
خارج رفته اند وجذب امکانات فراوان وشرایط بهتر زندگی وامکان رشد 
در دیگر کشورها شده اند.مساله مهاجرت نخبگان وتحصیل کردگان 
آنقدراهمیت دارد که نیازمند بررسی آن به عنوان یک مساله وچالش ملی 
است.وقتی در کشور برای تحصیل کردگان امکان اشتغال وجود ندارد به 
طوری که به ناچار تعداد زیادی از آنان به پذیرش مشاغل بسیار سطح 
پایین وبه دور ازتخصص ودانش شان وبا درآمد محدود وادار می شوند 
چه انتظاری برای عدم مهاجرت آنان داریم؟ وقتی رسانه های کشورخبر 
می دهند که افرادی بدون داشتن تخصص کافی وتوان علمی لازم از طریق 
وابستگی فامیلی وخویشاوندی با برخی از مسئولان به سمت های بالایی 
منصوب شده اند، فلان مقام اداری دیگر مرتکب اختلاس شده یا رشوه 
گرفته است، برای راه اندازی هرنوع کسب وکاری صدها شرط گذاشته اند، 
حقوق کارمندان وهزینه های زندگی با نرخ تورم وافزایش قیمت ها هیچ 
نسبتی ندارد همه اینها باعث می شود، امید به آینده ورسیدن به موفقیت 
به حداقل خود کاهش یابد،درچنین شرایطی کافی است پیشنهادی 
برای داشتن کار وشغل از طریق دنیای مجازی توجه فارغ التحصیلی را 
جلب کند تا چرخه ورود به مهاجرت فعال شود .اینکه با ایجاد محدودیت 
وگذاشتن شرایط برای خروج از کشور وحتی تعیین مالیات برای مهاجرت 
که اخیرا در روزنامه دولت منعکس شده بتوان جلوی مهاجرت نخبگان 
وتحصیل کردگان را گرفت جای سوال است .اکنون وظیفه دولت است که 
به مهاجرت نخبگان وتحصیل کردگان وپیآمدهای آن به عنوان موضوعی 
استراتژیک نگاه کند وبا ارائه برنامه پنج، ده وبیست ساله برای توسعه 
متوازن ورشد واقعی کشورگامی اساسی بردارد و امید به آینده ای مناسب 
برای جوانان ترسیم کند وبه شکل قاطعی جلوی سوءاستفاده کنندگان 

از قدرت را بگیرد. شاید پدیده مهاجرت اصلاح و حتی برعکس شود.

نبیالهعشقیثانی
فعالاجتماعی

طی دوران همکاری با کمپانی مرسدس بنز وقتی از قائم 
مقام شرکت در خصوص کشورمان در قالب تاسیس شرکت 
تاپ خودرو با مشارکت ایران خودرو و احداث سایت مونتاژ 
E کلاس ریسک ها را جویا شدم  پاسخ داد: »اگر این ترس 
را داشتیم، اصلا این کار را شروع نمی کردیم! به خاطر اینکه 
تصویری که مرسدس بنز قصد دارد در ایران داشته باشد، 
مسلما بازتاب بزرگی در تمام دنیا خواهد داشت. ما در ویتنام، 
آفریقای جنوبی و هند تجربه های مونتاز مرسدس بنز را 
داریم و...« طبق صحبت های او، پروژه  بنز تقریبا مو به مو در 
کشورهایی مانند آفریقای  جنوبی و هند پیاده شده بود. در 
هند سرمایه گذاری این شرکت برای احداث کارخانه خودروی 
سواری به مساحت ۱۰۰ هکتار در سال ۱۹۹۴ تا کنون سبب 
اشتغال یک هزار نفر و تولید ۹ کلاس مرسدس بنز از جمله 
S کلاس و مایباخ Sکلاس و تولید بیش از ۱۸ هزار دستگاه 
خودرو در سال شده است؛ بعدها متوجه شدم که »دایملر« 
تمایل داشت، در صورت موفقیت طرح خود در ایران، کشورمان 
را به مرکز پایلوت در منطقه برای صادرات بنزهای تولیدی به 
همسایگان ما تبدیل کند! در کنار طرح ناموفق مونتاژ، این 
شرکت توانست پس از دهه ها، سرانجام به صورت مستقیم اقدام 
به واردات CBU در کلاس های ،E، C، S، SL SLK  و... کند و به 
رقیبی برای محصولات »ب ام و« در بازار کشور تبدیل شود. بیش 
از ۱۵سال از آن روزها گذشته و رویدادهای سیاسی، اجتماعی، 
اقتصادی و... شرایط حال حاضر کشور را به گونه ای متفاوت از 
گذشته رقم زده و کشوری که قرار بود صادر کننده مرسدس بنز 
به کشورهای همجوار باشد، حالا در تلاش صادرات موفق پراید 
و... به عراق، سوریه و جمهوری آذربایجان است! به تازگی »طرح 
واردات خودرو« به شرط صادرات خودرو و قطعه، بدون درگیر 
کردن منابع ارزی برای انتقال پول در مجلس تصویب شده 
و در  یک بند مهم آن میزان واردات، از سوی وزارت صمت و 
هیات وزیران تعیین خواهد شد! با بررسی شرایط حاکم بر 
اقتصاد و به ویژه صنعت خودرو کشور این پرسش مطرح می 
شود که قدرت صادراتی خودروسازان ما به صورت منطقی 
و واقع بینانه چه میزان است؟در حالی تعیین سقف واردات 
خودرو به وزارت صمت سپرده شده که وزیر صمت، خود یکی 
از مخالفان واردات خودرو، حداقل تا یک  سال پیش روست! به 
اضافه اینکه با توجه به وجود محدودیت های گذشته در این 
طرح که شامل واردات خودرو تا سقف قیمتی ۴۰ هزار دلار و با 
پیشرانه ای کمتر از حجم ۲۵۰۰سی سی می شود، اگر یکی از 
ارزان ترین خودروهای وارداتی را »تویوتا کرولا ۲۰۲۲« با قیمت 
جهانی حدود ۲۰هزار دلار در نظر بگیریم، حداقل سه  دستگاه 
پراید حدود ۷ هزار دلاری باید صادر شود تا در مقابل آن، یک 
دستگاه کرولا وارد شود! بازار کشور حدودا به واردات ۶۰ تا 
۷۰ هزار دستگاه خودرو به صورت میانگین در طول سال نیاز 
دارد تا تعادلی نسبی را تجربه کند. برای واردات حداقل ۷۰ هزار 
خودروی ۲۰ هزار دلاری، باید ۲۱۰ هزار دستگاه پراید ۷ هزار 
دلاری صادر شود تا ارز مورد نیاز واردات این خودروها به کشور 
تامین شود؛ این یعنی به جز نیاز بازار داخلی کشور به خودروی 

داخلی که حدود ۱/۲ تا ۱/۳میلیون

آرزوهای بزرگ صادرات بنز ما

مسیحفرزانه
تحلیلگرصنعتخودرو

مجیدابهری
آسیبشناس

در این شرایط تنها راه حل برای سر و سامان دادن 
به وضعیت اقتصادی و معیشتی کشور تنها مذاکره و 
دیپلماسی است، به خصوص آنکه آمریکا اکنون بیش 
از هر زمان دیگری به توافق با ایران نیاز دارد. این نیاز، 
هم در میان سیاسیون و دیپلمات های آمریکایی و حتی 
در میان نظامیان و چهره های امنیتی ایالات متحده 
هم دیده می شود، کما اینکه لوید آستین، وزیر دفاع 
ایالات متحده در نشست منامه صراحتاً عنوان کرد ما 
خواهان رسیدن به توافق با ایران هستیم. واشنگتن 
تمایلی برای درگیرشدن با نیروهای نیابتی تهران در 
منطقه را ندارد، چه برسد به آنکه با خود جمهوری 
اسلامی درگیر شود. هدف کانونی و محور تلاش های 
دولت بایدن تقابل با نفوذ چین است. این یک سیگنال 
از طرف آستین، هم به کشورهای عربی و هم به اسرائیل 
بود تا تکلیف خود را در خصوص نوع نگاه دولت بایدن 
نسبت به ایران بدانند. حتی معتقدم آمریکا در این 
شرایط حاضر به دادن امتیازات جدید به ایران هست. 
پیرو این نکته بر خلاف برخی از کارشناسان و تحلیلگران 
در داخل کشور که معتقدند دولت رئیسی به دنبال 
تأخیر و کارشکنی در مذاکرات است اتفاقاً بر این باورم 
دولت رئیسی هم بیش از هر زمان دیگری اکنون به 
مذاکره و رسیدن به توافق با آمریکا نیاز دارد، اما نکته 
اینجاست که تفاوت دولت رئیسی با دولت روحانی در 

بیان صریح تر سه پیش شرط اساسی خود در رسیدن 
به توافق است. یعنی تضمین برای عدم خروج آمریکا از 
برجام، لغو کامل تحریم ها و راستی آزمایی آنها اکنون 
پیش شرط های جدی دولت رئیسی برای موفقیت در 
مذاکرات است. پس می بینید، هم طرف ایرانی و هم 
طرف آمریکایی یعنی دولت رئیسی و دولت بایدن به 
دنبال معامله هستند. چون از یک طرف دولت رئیسی 
با انواع مشکلات اقتصادی و معیشتی واقعاً به موفقیت 
در این مذاکرات و رفع تحریم ها نیاز دارد و از طرف دیگر 
دولت بایدن هم برای تمرکز بیشتر در خصوص مقابله 
با چین به تضمین در خصوص مدیریت توان هسته ای 
ایران نیاز دارد که فقط در گرو احیای برجام و موفقیت 
مذاکرات وین است. این مسائل سبب می شود که آینده 
مذاکرات روشن باشد تا جایی که احتمال شکست 
مذاکرات را تقریباً صفر می دانم. حل مشکلات آبی به 
پول و بودجه کافی نیاز دارد. این بودجه و پول از کجا 
می آید از فروش آزادانه نفت و صادرات دیگر تولیدات 
داخلی کشور به واسطه احیای برجام، لغو تحریم ها و 
نیز بازگشت منابع درآمدی در سایه روابط آزاد بانکی و 
مالی. بنابراین مذاکرات ما با۱+۴و آمریکا در وین باید به 
احیای برجام و لغو تحریم ها منجر شود و از طرف دیگر 
باید اختلافات مان را با FATF حل کنیم تا دوباره دست 
دولت برای حل مشکلات کشور به خصوص در حوزه آبی 
باز شود. برای مثال کشوری مانند عربستان با درآمدهای 
سرشار نفتی خود توانسته است نیروگاه های بزرگ آب 
شیرین کن ایجاد کند و آب اقیانوس و دریا را به راحتی 

در اختیار بگیرد. 

آب خوردن هم به احیای برجام گره خورده 

عبدالرضافرجیراد
سفیرسابقایراندرمجارستان

armanmeli. ir

روزنامه صبح ایران

 شنبه
1400  .09    .06
21    ربیع الثانی 1443

 27  نوامبر2021
قیمت 4000 تومان

 شماره 
1167

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

صفحه  3صفحه 3صفحه 3صفحات 6 و 7 

آرمان ملی : حمید رســایی محکوم شد! 
تیتر خبر همین اندازه کوتاه و چهار کلمه 
اســت اما تمام ماجرا این نیســت. وکیل 
علی اکبر ناطق نوری از به نتیجه رســیدن 
شکایت موکلش از حمید رسایی به دلیل 
ایراد اتهاماتی در خلال رسیدگی به پرونده 
اکبر طبری خبر داد و گفت: حمید رسایی 

به »نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان ...

آرمان ملی : محمدرضا عارف، عبدالناصر 
همتی، عباس مصلی نژاد، پیروز حناچی، 
محمدجواد ظریف و مهندس بیژن نامدار 
زنگنه که اعضای حقیقی دوره هفتم هیأت 
امنای دانشگاه تهران بودند در دور هشتم از 
این هیات حذف شدند تا قالیباف و زاکانی 

در آن عضو شوند. این تغییر اگر چه بر ...

آرمــان ملــی: در هفته ای که پشــت 
سرگذاشتیم شاهد ســفر رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس سازمان بین المللی انرژی 
اتمی به تهران بودیــم، هرچند در تهران 
اعلام شــد ایران و آژانس به توافق اصولی 
برای حل مشکلات فنی با آژانس رسیده اند 
اما گروسی در بازگشت به وین اعلام کرد ...

 حشمت ا... فلاحت پیشه 
در گفت و گو با »آرمان ملی« مطرح کرد: 

 مذاکرات  8 آذر 
 در فضای 
جنگ   سرد

 زاکانی شخصیت علمی و قالیباف 
عضو هیات علمی است!

توجیه وزیر علوم 
برای حذف ظریف 

وحناچی...

 حمید رسایی 
با شکایت شیخ نور محکوم شد

ناکامی یک دلواپس  
دراتهام زنی

آلبرت بغزیان در گفت وگو با»آرمان ملی«:

همین صفحه

سخــــن روز

صفحه 11

 یادداشت 2

یادداشت 1

در این شرایط تنها راه حل برای سر و سامان دادن 
به وضعیت اقتصادی و معیشتی کشور تنها مذاکره و 
دیپلماسی است، به خصوص آنکه آمریکا اکنون بیش از 
هر زمان دیگری به توافق با ایران نیاز دارد. این نیاز، هم در 
میان سیاسیون و دیپلمات های آمریکایی و حتی در میان 
نظامیان و چهره های امنیتی ایالات متحده هم دیده می 

شود، کما اینکه لوید آستین، ...

آب خوردن هم به احیای برجام گره خورده 

نبیالهعشقیثانی
فعالاجتماعی

احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در ۱۸ آبان 
ماه در نامه ای، از میثم لطیفی معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان اداری استخدامی کشور درخواست کرده است 
حقوق کارکنان وزارت اقتصاد و ادارات وابسته افزایش یابد. 
بر اساس این نامه، وزیر اقتصاد به پایین بودن رتبه بندی و 

احکام ریالی کارکنان ...

برخی منابع آمار مهاجران ایرانی به دیگر کشورها را حدود 
چهارمیلیون نفر اعلام می کنند، می گویند سیصد هزار نفر آنها 
ظرف سه سال اخیر ترک وطن کرده اند که رقمی بسیار بزرگ 
ونگران کننده است. وقتی به مهاجرت در داخل کشور نگاه 
می کنیم، دلایل مهاجرت از مناطق کمتر توسعه یافته کشور 

به مناطق برخوردار را نبودن ...

درخواست عجیب و غریب وزیر اقتصاد!
حسینمعافی

پژوهشگروفعالرسانهای

همین صفحه

همین صفحه

دولت ومهاجرت نخبگان

عبدالرضافرجیراد
سفیرسابقایراندرمجارستان

روایت »آرمان ملي« از حوادث اصفهان و اشتباهات مكرر؛

راه حقـابه از تنـش نمي گذرد...
   در 48 ساعت، چادر تحصن کنندگان سوخت، مسیر آب یزد تخریب شد و پلیس با گاز اشک آور معترضان آب را متفرق کرد

 بپذیرید آینده اقتصاد به 
 »روند مذاكرات« 
بستگي دارد
تحریمهااثرگذاربوده؛
مگرالانوضعمردم
نسبتبهسهماهقبل
بدترنشده؟

صیانت در برابر »لاک پشت« یا نجومی بگیران؟! 

از آنجاکه نمایندگان مجلس از بین اقشار مختلف جامعه 
عرصه  به  قدم  مردم  همین  ازجانب  و  می شوند  انتخاب 
قانون گذاری می نهند؛ چشم میلیون ها نفر به مجلس دوخته 
می شود تا با تصویب قوانین لازم، باری از دوش مردم مخصوصا 
اکثریت جامعه بردارند. رانت خواری های دور از منطق اخلاقی 
و دینی، حقوق های نجومی، ویژه خواری، قبیله سالاری، 
بی تفاوتی درقبال فقر و گرسنگی بخش قابل توجهی از جامعه، 
بیکاری مخصوصا در بین افراد تحصیل کرده، تبعیض های ناروا 
و... گوشه ای از دردهای مردم هستند که اغلب نمایندگان به آنها 
آگاهند و باید در مقابل این مشکلات از مردم صیانت کنند. در 
این دوره از مجلس نیز به لحاظ خط فکر اکثریت و جهت گیری 
نمایندگان، مردم امید فراوان به تصویب قوانین گشایشگر از 
سوی نمایندگان انقلابی داشته و دارند! اما ظاهرا در چند طرح 
از سوی نمایندگان، حرکت هایی در راستای خواست های مردم 
تحقق نپذیرفته است. در اخرین طرح مجلس، موضوع صیانت از 
حقوق مردم در قبال حیواناتی بسیار خطرناکی مثل سگ و گربه 
ولاک پشت و... در دستور کار قرار گرفته است!. آن هم در شرایط 
حاضر که گرانی افسار گسیخته و روزانه، فشار مضاعفی بر دوش 
اقشار کم درآمد وارد می کند و طرح این گونه مطالب از سوی 
برخی از نمایندگان محترم و بزرگنمایی این طرح ها ازسوی 

شبکه های مجازی التهاب و اضطراب را...

»آرمان ملی« از حذف 50 ردیف 
بودجه 1401 گزارش می کند:

 »حذف ردیف« 
 از بودجه بيمار

 براي جبران کسري
حذف ردیف هم پیمانه بودجه 

را پر نمی کند؟!

برنامه آینده رئیس پیشین مجلس چیست؟

 پاسخ 30 صفحه ای لاریجانی 
به شورای نگهبان

آرمان ملی: کسری بودجه معضلی جدی 
برای اقتصاد ایران است و بسیاری از مصائبی 
که در حوزه اقتصادی گریبانگیر کشور شده 
از همین کسری نشــأت گرفته است. بر 

همین اساس هم سازمان برنامه و ...

صفحه2

صفحه 4

صفحه4

در پی نامه وزیر اقتصاد برای افزایش 
پرداختی به کارکنان وزارتخانه:

افزایش حقوق؛    اول 
از وزارت اقتصاد؟

   »خاندوزی« دومینوی افزایش  
حقوق را پایه گذاری می کند! 

ادامه  صفحه9

فریدون مجلسی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

گفت وگوهای  آرمان ملی                                                
بهزاد خداویسی: 

 فصل جدید هیچ نشانه ای از 
صفحه5»روزگار جوانی« ندارد

محمد ترکاشوند
 برنامه ریزی طولانی  

صفحه11برای »والیبال«

یاد                                               د                                               اشت های آرمان ملی                                                
سر مقاله : صادق زیباکلام

 وضعیت 
مشابه 

احمد میدری

 کرونا و تعادل 
فقر آموزشی

هدایت ا... آقایی

 مردم از دولت و مجلس 
انتظار بیشتری دارند

رضا نصری

  رفتار واقع گرایانه 
تیم مذاکره کننده 

صفحه 2

صفحه7

صفحه2

صفحه9

ادامه  صفحه7

ادامه  صفحه12

ادامه  صفحه6

احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در ۱۸ 
آبان ماه در نامه ای، از میثم لطیفی معاون رئیس جمهور 
و رئیس سازمان اداری استخدامی کشور درخواست 
کرده است حقوق کارکنان وزارت اقتصاد و ادارات 
وابسته افزایش یابد. بر اساس این نامه، وزیر اقتصاد به 
پایین بودن رتبه بندی و احکام ریالی کارکنان وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در مقایسه با سایر دستگاه های 
مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری اشاره و پیشنهاد 
افزایش برخی ردیف های احکام حقوق کارکنان آن 
وزارت خانه را مطرح نموده است. یشنهادهای وزیر 
اقتصاد در دو بخش افزایش فوق العاده ویژه موضوع بند 
)۱۰( ماده ۶۸ قانون خدمات مدیریت کشوری تا سقف 
تعیین شده (۵۰درصد( و تسری برقراری فوق العاده 
خاص می باشد. این درخواست در شرایطی است دولت 
با کسری بودجه زیادی در سال جاری مواجه است و برای 
تأمین هزینه های خود با مشکلات زیادی مواجه است. 
علی جدی عضوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
درباره این موضوع گفت: افزایش حقوق در این حجم 
با چه عنوانی قابل قبول است؟ در شرایطی که ما داریم، 

با چنین اقدامی یک مسابقه برای افزایش حقوق شکل 
خواهد گرفت که اصلًا منطقی نخواهد بود.اگر این امر 
اجرایی شود، قطعاً افزایش حقوق به باقی وزارتخانه ها نیز 
کشیده خواهد شد و نمی توان تبعات آن را کنترل کرد.

لذا مجلس قطعاً موضع محکمی خواهد گرفت و به این 
موضوع ورود خواهد کرد. جعفر قادری عضو کمیسیون 
اقتصادی در این باره گفت: با این درخواست یک رقابت 
میان دستگاه های مختلف برای افزایش حقوق پیش 
می آید که قابل کنترل نخواهد بود. در شرایط فعلی نباید 
دستگاه ها چنین انتظاری داشته باشند و سازمان برنامه 
بودجه نیز نباید زیر بار این درخواست ها برود.اصلًا چنین 
چیزی نباید توسط وزارتخانه ها دنبال شود. چرا که 
شرایط کشور به گونه ای نیست که پاسخگوی مطالبات 
گروهی باشیم. نباید اصلًا این مطالب مطرح شود و دولت 
باید سریع تر این عدم توازن ها دردستگاه های مختلف 
بررسی کند. به دنبال اعتراض نمایندگان مجلس به 
این افزایش حقوق یک منبع آگاه در وزارت اقتصاد 
گفت: اعمال افزایش ۵۰درصدی فوق العاده حقوق اکثر 
دستگاه-های اجرایی در سال های قبل اجرا شده و وزارت 
اقتصاد و دستگاه های تابعه آن از معدود دستگاه هایی 
هستند که تاکنون به طور کامل حقوق مشمول کارکنان 

خود را به شکل کامل اجرا نکرده ا ند.

درخواست عجیب و غریب وزیر اقتصاد!

حسینمعافی
پژوهشگروفعالرسانهای

صفحات6  و 7

 نه رويه را تغيير می دهيد؛ 
نه FATF را می پذيريد

     در سیاست خارجي با حق خواهي که نمي شود منافع ملي را تضمین کرد؛   
    حتما این رویه، بي نتیجه خواهد بود  

        نپذیرفتن FATF یعني خودمان، خودمان را تحریم کرده ایم؛ 
       به همین سادگي متاسفانه


